
 
 
 
 

Generalforsamling i Dansk Havefrøavlerforening 
Tirsdag den 12. marts 2024 
Kverneland, Tårupstrandvej 25, 5300 Kerteminde 

 

 
Referat. 
1) Valg af dirigent 

Nils Elmegaard blev valgt til dirigent, konstaterede lovligt indvarslet og dermed 

beslutningsdygtig forsamling.  

Stemmetællere: Karl Hansen og Ulla Stryhn 

 

2) Formandens beretning 

Gustav Rabølle fremlagde foreningens beretning. Præsentationen kan ses på 

www.havefrøavlerforening.dk  

 

Følgende bemærkninger kom til beretningen: 

Jens Olav Høst Hansen, Vikima Seed: Takkede for god beretning og fornyet linje med forsøg 

om at nærme os hinanden.  

Vi skal have fundet løsninger på betaling af gebyrer for pesticider og det i samarbejde med 

kemibranchen i Dansk Planteværn og resten af frøbranchen. Vi skal alle presse på for sådanne 

løsninger i de fora vi bevæger os i. 

I firmaerne møder vi også stigende omkostninger – senest brev om stigninger i pris for 

markinspektioner på mellem 18-25 pct. Der er store omkostninger til det, og her påvirkes hele 

værdikædens rentabilitet.  

Jørgen Dalgaard: Tak for god beretning. Med hensyn til biodiversitet har vi en særlig stilling i 

havefrøbranchen. Skal der ikke reklameres mere for vores diversitet – også fra firmaerne?  

Kim Nielsen, Vikima Seed: Vi arbejder med flere nye arter og er sammen med Jensen Seeds 

og sortsejere i et Hollandsk projekt om frøavl med behov for mindre brug af pesticider.   

Jeg forventer at der de kommende år stilles ESG krav til også os i de små firmaer, da vi 

handler med de store. Det forventes at de krav også vil ramme avlere.  

Morten Bang, Jensen Seeds: Arter som dyrkes i Frankrig og Italien ser ud til at rykke mod nord 

og nærmer sig Danmark. Efter et vanskeligt år også i Sydeuropa er rykket vokset lidt. 2023 var 

også et ekstremt år i Danmark. Morten minder om stigninger på afregning fra 2022 til 2023 på 

ca. 20 pct. og prisen er fastholdt i 2024. Vi har i firmaerne tæt dialog med kunder om 

tilretninger i kontrakter, det er en lang proces, men vi fastholder presset.  

Men umiddelbart er det vanskeligt at se helt små arter i Danmark i fremtiden. Hvis der bl.a. skal 

søges mindre anvendelser til arealer på 10 ha – så hænger økonomien ikke sammen.  

Jens Olav Høst Hansen, Vikima Seed: Med hensyn til biodiversitet er vi også presset af 

biodiversiteten. Med de nye regler om at brak ikke må slås i forbudsperioden, så er der nu øget 

http://www.havefrøavlerforening.dk/


risiko for krydsbestøvning af f.eks. radise, ræddiker og blomster. Det kan give forurening af 

sortsrenheden. Her skal vi stå sammen i hele branchen om muligheden for at kunne slå de 

særlige problematiske naboarealer.  

Nils Elmegaard, Landbrug & Fødevarer: Der har været møde med Landbrugsstyrelsen. De 

forstår problemet, men siger de er bundet på hænder og fødder af EU. Så de mener ikke der 

kan gøres noget umiddelbart. Men der er røre i det politiske system i Bruxelles og overvejelser 

om justering af CAP-reglerne. Måske det kan hjælpe i denne sag. Frøbranchen vil spille dette 

ønske ind. 

 

Herefter blev beretningen taget til efterretning.  

 

3) Fremlæggelse af regnskab og fastsættelse af kontingent 

Kasserer Lars Vang Godtfredsen fremlagde regnskab (se herunder).  

 

Regnskabet blev godkendt.  

 

Kontingentet blev fastholdt på 150 kr. også i 2025 (2024 kontingentopkrævning er sendt ud)  

 

4) Indkomne forslag 

Ingen 

 

5) Valg til bestyrelsen 

Valgte bestyrelsesmedlemmer  

• Jonas S. Christensen 

• Gustav Rabølle Knudsen (genvalgt) 

• Lars Vang Godtfredsen (genvalgt) 
 

Suppleanter  

• Lars Henrik Larsen (genvalgt) 

• Martin Hjaltelin 
 

Revisor  

• Morten Alfastsen (genvalgt) 

6) Eventuelt. 
Gustav Rabølle takkede Ulrik Lunde for sit store arbejde for foreningen gennem sin periode som 
formand. Der er lagt en stor indsats og hjertet har gennem alle årene været helt på avlernes side. 
Der blev overrakt en gave fra foreningen til Ulrik Lunde.  
Herefter stor tak til Troels Pontoppidan fra Kverneland for at lægge lokaler til mødet.  

 
 
 
 
 
  
              Medlem af Brancheudvalget for Frø 



 


